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Nyomtatott és online sajtó 
 

Orbán Viktor a spanyol miniszterelnöknek: Ukrajna uniós csatlakozási 

tárgyalásainak megkezdése előkészítetlen és időszerűtlen 
2023. december 7. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, origo.hu, Vajma.info 

Orbán Viktor miniszterelnök csütörtök délután telefonon megbeszélést folytatott Pedro 

Sanchez spanyol kormányfővel, az Európa Unió Tanácsának soros elnökével, úgy is, mint a 

jövő év második felében az EU-elnökséget adó ország vezetője - tájékoztatta az MTI-t Havasi 

Bertalan, a miniszterelnök sajtófőnöke.  A megbeszélés során Orbán Viktor kísérletet tett arra, 

hogy meggyőzze spanyol kollégáját az európai egység megőrzésének szükségességéről - 

ismertette Havasi Bertalan. Tekintettel arra, hogy Ukrajna EU-csatlakozása ügyében jelentős 

véleménykülönbség áll fenn a tagállamok között, Magyarország javasolja, hogy az Európai 

Tanács soron következő ülésének napirendjéről vegyék le a kérdést. Magyarország Ukrajna 

uniós csatlakozási tárgyalásainak megkezdését előkészítetlennek és időszerűtlennek tartja - 

mondta a spanyol kormányfőnek Orbán Viktor sajtófőnökének közleménye szerint. 

 

„A horvátországi magyarság példaértékű munkát végzett” – Interjú Potápi Árpád 

János államtitkárral 
2023. december 7. – Kepesujsag.com 

Pélmonostoron, a HMDK évi közgyűlésén lehetőségünk volt beszélgetni Potápi Árpád János 

nemzetpolitikáért felelős államtitkárral. Egy olyan épületben gyűltünk össze, amelynek a 

létrejötte a magyar kormánynak köszönhető, és amely az egész horvátországi magyarság 

büszkeségére válik. – Én azt gondolom, hogy ez egy szimbolikus helye a magyarságnak most 

már nemcsak Pélmonostoron, hanem horvátországi szinten. Erre legyünk büszkék, mert 

bizony Pélmonostor, amely szinte a legközelebb van a magyar határhoz, ha Mohácsot nézzük, 

nem rendelkezett ilyennel, a magyarság életét meghatározó létesítménnyel. Tehát nyugodtan 

mondhatjuk azt, hogy a közgyűlés reprezentálta az egész horvátországi magyarságot és a 

sikereket, amelyeket az elmúlt években a HMDK elért. Elsősorban ezt annak köszönhette, hogy 

egyfajta stabilitás valósult meg itt a magyarság körében. Az a széthúzás, ami közel két évtizedig 

jellemezte a magyarságot, megszűnt. És amikor van egy politikai stabilitás, amikor az 

embereket a célok érdekében össze lehet fogni, akkor a politikában és a közéletben a 

matematika más. A matematikában a kettő plusz kettő, akárhogyan is magyarázzuk, négy. De 

a politikában nem. A kettő plusz kettő, hogyha összefogás van, akkor az lehet öt, hat vagy hét 

is. Ezt látjuk a szavazatokban, ezt látjuk a beruházásoknak a megteremtésében. Ezt látjuk 

abban is, hogy amikor itt megfogalmazódnak célok, akkor mellé tudják állítani a helyi 

közéletet, nyilván az itteni magyarságot, és egyébként sok esetben nemcsak a magyarokat, 

hanem a horvát kormányt, és természetesen csak úgy, mint az előző másfél évtizedben is, hogy 

a magyar kormány mindig mellé áll ezeknek a kezdeményezéseknek, mert nekünk minden 
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magyar ember számít, és szeretnénk azt elérni, hogy a magyar nemzeti közösségek a Kárpát-

medencében mindenütt megerősödjenek. 

 

Pásztor Bálint: a vajdasági magyarság nem maradhat erős érdekképviselet nélkül 
2023. december 7. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Magyarszo.rs 

A vajdasági magyarság nem engedheti meg magának, hogy egységes és erős érdekképviselet 

nélkül maradjon - mondta a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) megbízott elnöke az M1 

aktuális csatorna csütörtök reggeli műsorában. Pásztor Bálint a december 17-i előrehozott 

szerbiai választások kapcsán úgy fogalmazott: a vajdasági magyarságnak nincs alternatívája, 

hogy másra szavazzon, a VMSZ-é az egyetlen magyar és az egyetlen vajdasági lista. A párt 

megbízott elnöke fontosnak nevezte, hogy továbbra is ott legyenek a kormányzatban, mert " a 

magyar ügyeket senki más nem fogja felvállalni". Ismertette: a VMSZ-nek jelenleg öt 

képviselője van a törvényhozásban, és a közelgő választásokon is ennek az elérése a minimális 

cél, ugyanis legalább ennyivel lehet frakciót alakítani. Pásztor Bálint elmondta, hogy a szerb-

magyar kapcsolatok kiválóak, amiben a magyar kormánynak és a Vajdasági Magyar 

Szövetségnek is nagy szerepe van. Hozzátette: ez lehetővé teszi, hogy ma már közös projektek 

és fejlesztések is megvalósulnak a két ország között, példaként megemlítve a Szeged-Szabadka 

vasútvonalat. 

        
 

Erdélyi egyházfők: a szolidaritás és együttműködés révén lett sikertörténet a 

Kolozsvári Protestáns Teológiai Intézet 
2023. december 7. – MTI, Krónika, maszol.ro 

Bár a román kommunista hatalom bomlasztás szándékával kényszerítette egy intézetbe 1948-

ban a négy erdélyi történelmi egyház protestáns teológiáit, az szolidaritással és 

együttműködéssel az intézet sikertörténet lett - emelték ki a felszólalók csütörtökön a 

Kolozsvári Protestáns Teológiai Intézet létrejöttének 75. évfordulóján. Az erdélyi magyar 

protestáns lelkészképzést biztosító, egyetemi fokozatú intézményben a négy történelmi egyház 

vezetője és meghívottjaik idézték fel az 1948-as történéseket és következményeit. Kató Béla, az 

Erdélyi Református Egyházkerület püspöke szerint a román kommunista hatalom nehézséget 

akart okozni a kisebbségi protestáns egyházaknak, de ez a javukra fordult. Azt hitték, a közös 

intézetbe kényszerített egyházak majd kontrollálják, sorra jelentik fel egymást. "A hatalom 

azonban nem számolt egy nagyon fontos erdélyi történelmi ténnyel: hogy itt a tordai ediktum 

szellemében akármilyen különbözőségek is voltak a különböző felkezetek között, a közös 

ellenséggel szemben mindig együtt tudtak harcolni" - jelentette ki. A kisebbségi sors 

egybekovácsolta a felekezeteket, és megtestesítője a közös intézet lett. "Mi továbbra is 

szeretnénk ezt az intézetet mindenáron fenntartani, már nem kényszerből, hanem saját 

akaratunkból" - mondta. 
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Népszerű a magyarellenes szélsőségesség: Şoşoacă egyre előkelőbb helyen áll a 

legtámogatottabb államfő-jelöltek között  

2023. december 7. – Krónika, maszol.ro 

Egyre népszerűbbek a szélsőjobboldali, magyargyűlölő politikusok Romániában: a legfrissebb 

felmérés szerint Diana Şoşoacă és George Simion is előkelő helyet foglal el a legnépszerűbb 

államfőjelöltek között. Az Inscop közvélemény-kutató által a News.ro hírportál 

megrendelésére készített felmérés csütörtökön ismertetett részletei továbbra is azt mutatják, 

hogy ha Mircea Geoană jelenlegi helyettes NATO-főtitkár elindulna függetlenként az 

elnökválasztáson, ő végezne az első helyen az első fordulóban. Ez gyakorlatilag egybecseng az 

összes vonatkozó kutatás eddigi eredményeivel. Ha most lenne a választás, a volt 

szociáldemokrata pártelnök a szavazatok 26,2 százalékával végezne az első helyen – ez közel 

egy százalékkal több, mint a szeptemberi 25,3. A második helyen Marcel Ciolacu 

miniszterelnök, a Szociáldemokrata Párt (PSD) jelenlegi elnöke áll 20,8 százalékkal, ő is 

javított a szeptemberi 19,5-höz képest, De nem annyit, mint Diana Şoşoacă, a szélsőséges 

Románok Egyesüléséért Szövetségből (AUR) kizárt botránypolitikus: a parlamentben éppen e 

hét elején hisztérikus magyarellenes „gyűlöletáriát” előadó szenátornő, az SOS Románia 

vezetője 10,1 százalékról 14,4-re növelte támogatói arányát. Őt korábbi pártja elnöke, a nem 

kevésbé szélsőséges George Simion AUR-vezér követi, aki viszont rontott: a szeptemberi 18,7-

ről 14 százalékra csökkent a támogatottsága. Ez azt jelzi, hogy a két szélsőséges politikus 

elsősorban egymással küzd a szavazók támogatásáért. 

 

Egy etnikai konfliktus kialakulásának esélyét erősítheti az AUR politikája  
2023. december 7. – maszol.ro 

Erősíti egy magyar-román etnikai konfliktus kialakulásának esélyét a Románok Egyesüléséért 

Szövetség (AUR) által képviselt soviniszta politika - mondta a Maszolnak Barabás T. János 

politikai elemző. Mint fogalmazott: ellepik a nyilvánosságot a magyarellenes indulatok, 

amelyek további indulatokat keltve rontják a kölcsönös bizalmat. Szerinte a román hatalmi 

kemény mag nem is bánja különösebben ezeket a fejleményeket. „,Felfogásuk szerint a 

magyaroknak túl sok joguk van Romániában, és úgy érzik, az Egyesült Államok, a 

befolyásosabb európai országok már nem állnak ki mellettük. Utóbbit jelzi, hogy például az 

elnöki hivatalhoz közel álló média időnként előhozakodik a durván eltúlzott magyar háborús 

atrocitásokkal, rágalmaz, de elhallgatja a románok magyarellenes tetteit” - mondta Barabás T. 

János.   

 

Bűnvádi feljelentést tett a „cigányozó” Dinamo szurkolók ellen Kulcsár-Terza 

József 
2023. december 7. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A legfelsőbb ügyészségen tett feljelentést a Dinamo szurkolók ellen Kulcsár Terza József 

parlamenti képviselő. A legújabb magyar párt, a Magyar Polgári Erő (MPE) ügyvezetője 

csütörtökön sajtótájékoztatón jelentette be, hogy az Országos Diszkriminációellenes Tanácsnál 

(CNCD) is panaszt tett, amiért a Dinamo szurkolók Doar Dinamo  blogján cigányként 
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hivatkoznak a Sepsi OSK futballcsapatra. „Ott voltam a mérkőzésen, végighallgattam a 

gyalázkodást, de ami ezután a blogon történt, túlmegy minden határon” – mondta a politikus. 

Elmondása szerint, a blogbejegyzésben azt írják „veszítettünk a magyarországi cigány 

nemzetiségűek ellen”. Hozzátette, abban reménykedett, valaki lépni fog, a bukaresti klub 

leveteti a bejegyzést, de miután ez nem történt meg, bűnvádi feljelentést tett a legfelsőbb 

ügyészségen, és panaszt tett az Országos Diszkriminációellenes Tanácsnál. Mivel törvény van, 

amely börtönbüntetést ír elő azoknak, akik a nyilvánosság előtt cigányellenes elveket, eszméket 

és doktrínákat népszerűsítenek, a képviselő „kíváncsian” várja, mit lép a vádhatóság, 

felelősségre vonják-e, bebörtönzik-e az elkövetőket. Ez esetben nem lehet tévedésre hivatkozni, 

szögezte le. 

 

Szék díszpolgárává avatták Korniss Péter Kossuth-díjas fényképészt  
2023. december 7. – MTI, Krónika, maszol.ro 

Szék község önkormányzata a közösségi médiában számolt be arról, hogy december 6-án, 

ünnepi rendezvénysorozat keretében a település polgármestere díszpolgári oklevéllel és 

plakettel köszönte meg Korniss Péternek, a Nemzet Művésze címmel kitüntetett, Kossuth-díjas 

és Pulitzer-emlékdíjas fotográfusnak, fotóriporternek „a kemény munkáját, amivel nem csak 

magának szerzet világszerte elismerést, hanem Szék szellemi és anyagi jólétének gyarapítását 

is elősegítette”. A Kolozsváron születetett Korniss Péter, a Nemzet Művésze címmel kitüntetett, 

Kossuth-díjas és Pulitzer-emlékdíjas magyar fotográfus, fotóriporter több mint öt évtizede 

örökíti meg képein az eltűnőben lévő erdélyi és magyarországi paraszti életmódot, társadalmat. 

Munkásságának kiemelt témája a Kolozsvártól nem messze található Szék település és annak 

lakói, illetve a falu egykor hagyományos világa és változásai az idő forgatagában. Korniss 

Péternek Novák Ferenc néprajzkutató, koreográfus mutatta meg 1963-ban az akkor még 

bámulatosan archaikus Kolozs megyei települést. 

 

Vincze Loránt: „Számunkra az az elsődleges, hogy mi a jó a romániai magyar 

közösségnek” 
2023. december 7. – maszol.ro 

Az Európai Parlament kiemelt témáit, az RMDSZ által elért eredményeket és a meghiúsult 

terveket ismertette Vincze Loránt európai parlamenti képviselője Kolozsváron csütörtökön 

délután. A Planetárium Kávézóban megrendezett Kibeszélő – Szólj bele az EU-ba! című 

tanácskozáson a képviselő röviden összefoglalta az EP-ben elvégzett munkáját, de kitért arra 

is, hogy néha mennyire nehéz megértetni az emberekkel a Brüsszelben zajló munka 

fontosságát. „Számunkra az az elsődleges, hogy mi a jó a romániai magyar közösségnek, aztán 

azt nézzük, mi a jó Romániának, és harmadik szinten van az, amikor meggyőződéses alapon 

együtt szavazunk a magyarországi fideszes kollégákkal” – fejtette ki Vincze Loránt arra a 

kérdésre, mennyire befolyásolja az RMDSZ-es EP-képviselők munkáját az RMDSZ és a 

magyarországi kormány közötti stratégiai partnerség. A jövő évi választásokról szólva 

elmondta: „Mi abban a helyzetben vagyunk, hogy akkor lesz meg az 5 százalékunk, hogy a 
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szavazáson részvevő erdélyi magyarok 90 százaléka az RMDSZ-re szavaz. Nekünk ezt kell 

teljesíteni, ezt eddig sikerült és bízom benne, hogy ezután is fog.” 

 

A fakultatív magyar oktatásban résztvevő gyerekeket lepte meg a Mikulás 
2023. december 7. – Nyugati Jelen 

A Temes megyei RMDSZ Nőszervezete Sipos Ilona elnök irányításával idén is megszervezte 

immár hagyomnyossá vált Mikulás-körútját, amelynek során a fakultatív magyar oktatásban 

résztvevő mintegy 200 gyereket lepte meg apró ajándékokkal, édességgel és gyümölccsel a 

jóságos Mikulás. December 5-én és 6-án hét bánsági településre jutott el személyesen az 

RMDSZ-Mikulás, de a magyarul tanuló gyerekeknek szánt ajándékcsomagok négy további 

település iskoláiba is eljutottak. A Mikulás-körút első állomása december 5-én Varjas volt, ahol 

Lăzărescu Erika oktató és lelkes csoportja alkalomhoz illő versekkel készült a találkozóra. 

Pusztakeresztúron is örömmel fogadták a Mikulás küldönceit, Bruder Timea oktató diákjai 

szebbnél szebb verseket szavaltak. A Mikulás ajándékainak az óbesenyői magyar csoport és a 

Ferenc Slagiana oktató felkészítette nagycsanádi magyar csoport tagjai is nagyon örültek. 

 

Mikulásjárás Hunyad megyében 
2023. december 7. – Nyugati Jelen 

Szerdán Hunyad megyét is bejárta a Mikulás. A Téglás Gábor Elméleti Líceumba a Hauer Erich 

Diáktanács meghívására jött el a nagy szakállú, édességet osztva óvodásoknak, elemistáknak, 

végzős diákoknak. A Szent Antal-plébánián Miklós püspök osztotta ki ajándékait. 

Petrozsényben, a Jézus Szíve Gyermekotthonban, a gyermekek műsorral fogadták a Mikulást. 

A dévai Szivárvány Nyugdíjasklubban egymást lepték meg a szépkorúak egy kis ajándékkal. 

„Nagyon jó volt a hangulat, mert szimbolikus ajándékot hozott mindenki, és helyben sorsoltuk 

ki, hogy kinek ki lesz a Mikulása. Az ajándékátadást megelőzően a Mikulásoknak be kellett 

mutatniuk a megajándékozott személyt. Talán a játék során elhangzó sok szép gondolat volt a 

legnagyobb ajándék mindenkinek” – számolt be Domokos Balázs ’Főmikulás’. 

 

Parászka Boróka 14 évvel ezelőtt nőt vert meg az utcán, most mégis a Krónika 

újságíróját állítja be zaklatónak  
2023. december 7. – Krónika 

Miközben éveken keresztül határozottan állást foglalt a nők elleni erőszakkal szemben, 

markánsan képviselve a #metoo-mozgalmat, ugyanakkor 2020-ban fizikai agresszióval 

vádolta meg egyik férfi kollégáját a Marosvásárhelyi Rádiónál, Parászka Boróka tettlegesen 

bántalmazott egy nőt 14 évvel ezelőtt a Krónika értesülései szerint. Az áldozat részletesen 

beszámolt a Krónikának a vele szemben alkalmazott erőszakról, amiért elmondása szerint 

pénzbírsággal sújtották az újságírót. Parászka Boróka megkeresésünkre nem volt hajlandó 

érdemben beszélni a történtekről, viszont „zaklatónak, megszállottnak” nevezte a Krónika 

vezető szerkesztőjét. 
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Misztikum, szakralitás árad Kós Károly épületeiből: a polihisztor 

sepsiszentgyörgyi alkotásairól tartottak előadást Kolozsváron  
2023. december 7. – Krónika 

Izgalmas előadással tisztelgett Kós Károly író, építész előtt a kolozsvári Györkös Mányi Albert 

Emlékház a polihisztor születésének 140. évfordulója alkalmából. Jánó Mihály 

művészettörténész, a sepsiszentgyörgyi Székely Nemzeti Múzeum képtárának egykori 

igazgatója, az erdélyi középkori falképek avatott szakértője és Vargha Mihály képzőművész, a 

Székely Nemzeti Múzeum jelenlegi igazgatója Kós sepsiszentgyörgyi épületeiről beszélgettek. 

Jánó Mihály elmondta, hogy négy, a tulajdonában lévő ereklye által is kapcsolódik a 

polihisztorhoz, többek között egy Kós-levél is van a tulajdonában, mely a türei görög-katolikus 

templom megmentésének szándékához kapcsolódik, és jó példája az író transzilvanista 

nézeteinek. A művészettörténész szerint Kós és Székelyföld kapcsolata egy érdekes téma, és 

mindenképp el kell mondani, hogy amikor Kós eldöntötte, hogy a székely népi építészetet 

szeretné tanulmányozni, akkor nem Háromszékre, Sepsiszentgyörgy környékére utazott, 

hanem először Udvarhelyszékre látogatott el. Háromszékre csupán 1910-ben jutott el a 

múzeum épületének megtervezése kapcsán. 

 

Díjazták a közösségükért versenyző kisiskolásokat  
2023. december 7. – szekelyhon.ro 

Tizedik alkalommal hirdette meg idén a Nemzetpolitikai Államtitkárság a Miénk a város című 

vetélkedőt, amelynek Hargita és Kovászna megyei díjazottjai csütörtökön vehették át az 

egyenként 100 ezer forint értékű könyveket és különböző tanszereket tartalmazó 

Csodasarkakat a csíkszeredai Apáczai Csere János Pedagógusok Házában. A tavasszal zajló 

játékba 17 település 22 iskolájából hatvan 6–10 év közötti diák nevezett be, és különböző 

feladatokat kellett egy hónap leforgása alatt teljesíteniük. Tóth László, Magyarország 

csíkszeredai főkonzulja pedig tolmácsolta Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős 

államtitkár személyes üdvözletét, aki hivatali elfoglaltság miatt nem tudott részt venni. Majd 

Szijjártó Péter külügyminisztert idézte, aki úgy fogalmazott, hogy a magyar külpolitika szíve 

közepe a nemzetpolitika. Ha ezt tovább gondoljuk, akkor úgy fogalmazhatnánk, hogy a 

nemzetpolitika szíve közepe a külhoni magyar oktatás, a külhoni magyar intézmények, a 

külhoni magyar intézményekben tanuló gyerekeknek a támogatása. Számtalan ilyen program 

valósult meg az elmúlt 10-12 évben, köztük a Csodasarok programmal, amely idén jubilált, 

hiszen tizedik éve került megszervezésre – osztotta meg a főkonzul.  

        
Belépett a Szövetségbe Gyimesi György 
2023. december 7. – Új Szó,  ma7.sk  

Először Forró Krisztián pártelnök, majd maga Gyimesi jelentette be a közösségi oldalán, hogy 

a korábbi képviselő a Szövetség tagja lett. A párt szombaton Paton tartja a közgyűlését, itt 

minden bizonnyal a Szövetség egyik alelnökévé választják őt. A volt képviselő a Facebook-
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bejegyzésében azt írja, csak azzal a feltétellel vállalta a tisztséget, hogy a párt korábbi hibáit 

kijavítják. „Egy valóban alulról épitkező párt portfólióját vagyok kész vezetni” – írja és 

hozzáteszi, a formációnak nem szabad félreállítania bizonyos személyeket. Egyben azt ígéri, 

továbbra is kritikus marad, ami szerinte „rossz hír” egyes személyeknek, akik a magyar 

közösségért is dolgozhatnának. Gyimesi a Szövetségen belüli MKP-platformba lépett be, de a 

szombati kongresszuson várhatóan eltörlik a platformrendszert. A párt alelnökeinek számát 

egyről kettőre növelik. Ahogy arról beszámoltunk a másik alelnöki tisztséget Orosz Örs töltheti 

majd be. 

 

Miért kell magyar államfőjelölt? 
2023. december 7. – ma7.sk  

Milyen örökséget hagy maga után felvidéki magyar szemmel a leköszönő államfő, Zuzana 

Čaputová? Mi a magyar közösség érdeke az államfőválasztáson? A közelgő köztársaságielnök-

választás kapcsán ezekre a felvetésekre keressük a válaszokat. A szlovák politika olyan 

fordulatokat hozott az elmúlt öt évben, hogy már valószínűleg kevesen emlékeznek Zuzana 

Čaputová és Maroš Šefčovič versenyfutására a 2019-es államfőválasztás második fordulójában. 

Zuzana Čaputová fölényes győzelméhez a déli, magyarlakta járások is hozzájárultak – igaz 

jellemzően az országos átlaghoz képest alacsonyabb részvétel mellett, de meggyőző fölénnyel 

szavaztak bizalmat a győztes jelöltnek. A szlovákiai politikában akkoriban még újoncnak 

számító PS jelöltje a Kuciak-gyilkosságot követő egyre erősebb kormányellenes hangulatot 

meglovagolva a kampányában keveset kockáztatott. Konkrét ígéretek helyett sokkal inkább a 

változás reményét közvetítette, amellyel a fiatal és a nagyvárosi szavazók mellett a politikai elit 

leváltását óhajtó választók sokaságát is megnyerte. Zuzana Čaputová a magyar közösség felé 

sem fogalmazott meg kézzel fogható ígéreteket, legfeljebb apró gesztusokba kapaszkodhattak 

azok a magyar választók, akik a szavazatukkal segítették a Grassalkovich-palotába. 

 

Komáromban tartotta közgyűlését a Magyar Ifjúsági Konferencia 
2023. december 7. – felvidek.ma  

A Csillagerőd adott otthont a Magyar Ifjúsági Konferenciának, ahol számos aktuális szervezeti 

kérdést és ifjúsági témát vitattak meg a fiatalok. A konferencián a megvalósítandó tervekről is 

egyeztettek. 

Edmár Attila, a szervezet elnöke elmondta, hogy a MIK a Kárpát-medencében élő magyar 

fiatalok legfelsőbb egyeztető fóruma, melynek célja, hogy olyan ernyőszervezetté váljon, amely 

képes az ifjúság területén újat hozni, és segíteni a tagszervezetei munkáját. Egyesületünk 

jelenleg 51 tagszervezetet tömörít, megtalálhatóak köztünk cserkészek, történelmi egyházak 

ifjúsági szervezetei, középiskolások, egyetemisták és ifjúságpolitikai szervezetek egyaránt, 

valamint nyitunk a nyugati diaszpóra fiataljai felé is – mondta Edmár Attila. A szép számban 

megjelent résztvevőket Czunyiné dr. Bertalan Judit kormánybiztos, országgyűlési képviselő, 

dr. Molnár Attila és Keszegh Béla, Dél- és Észak-Komárom polgármestere, Bárdos Gyula, a 

Csemadok elnöke, Nagy-Vargha Zsófia fiatalokért felelős helyettes államtitkár és dr. Varga-

Bajusz Veronika felsőoktatásért felelős helyettes államtitkár is köszöntötte. 
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Csankó Zoltán kapta idén a Kaszás Attila-díjat 
2023. december 7. – felvidek.ma  

Csankó Zoltán, a Győri Nemzeti Színház művésze kapta idén a Kaszás Attila-díjat. Az 

elismerést a színművész kedden a Vígszínházban megrendezett díjátadó ünnepségen vehette 

át. Szentmártoni János, a Kulturális és Innovációs Minisztérium (KIM) művészetért és 

közösségi művelődésért felelős helyettes államtitkára a díjátadó ünnepségen felidézte: Kaszás 

Attila drámaian fiatalon hunyt el, de e viszonylag rövid idő alatt is sikerült olyan teljesítményt 

felmutatnia, olyan alakításokat színre vinnie, hogy kortársai – alig pár hónappal a halála után 

– róla elnevezett díjjal is meg kívánták örökíteni őt és a szellemiséget, amelyet képviselt. 

„Nemcsak jó színész volt, hanem jó ember is” – emelte ki. Kaszás Attila személye szimbólummá 

vált, példaképpé, s nem csupán a társulati összetartozás, hanem egy magasabb szintű, tágabb 

közösség, a nemzet összetartozásának szimbólumává is – hangsúlyozta. Úgy vélte: Kaszás 

Attila határon túli és anyaországi magyar volt egy személyben, s határon túliként egész életében 

azon dolgozott, hogy lebontsa a magyar szívek közötti határokat. A színészi kiválóságon túl ez 

az az örökség, amit ránk hagyott, és amit nekünk, színházi és színházon kívüli embereknek 

egyaránt tovább kell vinnünk – mondta Szentmártoni János. 

    
Együtt emlékeztek a vajdasági magyarok Pásztor Istvánra Topolyán 
2023. december 7. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

Csütörtök este Pásztor István emlékére adott koncertet Mága Zoltán világhírű hegedűművész 

a topolyai Sarlós Boldogasszony-templomban. A nagysikerű adventi koncertre éppúgy, mint 

korábban Adára, Topolyára is, közel ezerötszáz ember látogatott el. A hegedűművész változatos 

zenei repertoárjával elvarázsolta a közönséget. Az adventi időszak varázsa és a vajdasági 

magyarok közös emlékezése, valamint Mága Zoltán hegedűjátéka szívet melengető látványt és 

élményt biztosított a résztvevők számára. Sokan most találkoztak először a Liszt Ferenc-díjas 

művésszel, míg voltak olyanok is, akik már több koncertjén is részt vettek, hiszen korábban 

2019- ben hallhatta őt a vajdasági közönség. 

 

Hogy legyen magyar jövő a Vajdaságban 
2023. december 7. – Mandiner 

Pásztor István elnök hirtelen halála után jelentős megméretés vár a Vajdasági Magyar 

Szövetségre a közelgő szerbiai választáson. A tét a fogyatkozó magyarság érdekképviseletének 

megőrzése a belgrádi és az újvidéki parlamentben. Szerbiában 184 ezer ember vallja magát 

magyarnak a legutóbbi, igencsak lehangoló népszámlálás adatai szerint. 2011-ben még 254 

ezren voltak, de a gazdasági problémák miatti elvándorlás, az elöregedő korfa és az asszimiláció 

megtette a hatását. A lassabb ütemben, de szintén fogyatkozó Szerbia lakosságának a 2,8 

százalékát, az 1,74 milliós Vajdaságnak pedig a 10,7 százalékát teszik ki a magyarok. A belgrádi 

törvényhozásban öt magyar képviselő dolgozik, ami éppen csak, de elég a frakcióalakításhoz, 

köszönhetően annak, hogy a nemzeti kisebbségekre nem vonatkozik a 3 százalékos bejutási 

küszöb – egyébként a 2022-es választáson mindössze 75 vokssal csúszott le a hatodik székről 
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a Vajdasági Magyar Szövetség. A Vajdaság autonóm tartomány újvidéki parlamentjében a 

VMSZ-é a harmadik legnagyobb, 11 fős képviselőcsoport. A 120 fős testületben az Aleksandar 

Vučić államfő Szerb Haladó Pártja (SNS) vezette koalíciónak 78 mandátuma, azaz csaknem 

kétharmados többsége van, a második erő pedig a Szerb Szocialista Párt (SPS) köré 

csoportosuló, 13 fős frakció. 

 

A brandingről és a kommunikációról tartottak előadásokat Zentán 
2023. december 7. – Vajma.info 

A Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkársága, a Vajdasági Magyar Vállalkozók 

Egyesülete és a Prosperitati Alapítvány szervezésében, a zentai Pro Scientia Naturae Alapítvány 

székházában megrendezett szakmai összejövetel előadói olyan praktikus információkat 

osztottak meg a résztvevők számára, amelyek segítségével vállalkozásuk versenyképességét 

fejleszthetik. A rendezvényen résztvevő vállalkozók mindenekelőtt egy adott termékmárka 

kialakításának a módszereiről és a potenciális ügyfelekkel történő kommunikációról, a 

vállalkozásuk, termékeik népszerűsítésének a technikáiról szerezhettek hasznos tudnivalókat. 

 

Babacsomagok Topolyán és Bácskossuthfalván 
2023. december 7. – Magyarszo.rs 

Mintegy százötven babacsomagot osztottak ki a topolyai kisgyermekes családok számára 

kedden késő délután a színházteremben. Az eseményen jelen volt Szatmári Adrián 

polgármester, Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke, Holló Dániel, a topolyai helyi 

közösség tanácselnöke, valamint Fekete Bánov Ágnes, a végrehajtó bizottság elnöke. Szatmári 

Adrián köszöntötte a kisgyermekes családokat, majd elmondta, a babacsomag egy a 

támogatások sokaságából, amit Magyarország biztosít a külhoni magyarok számára, emellett 

az önkormányzat is sikeres intézkedéseket vitt végbe, ugyanis többek között idén először 

osztottak autósüléseket Topolyán, szám szerint 139-et. Erre a célra az önkormányzati 

költségvetésből egymillió dinárt irányoztak elő, ugyanakkor az ösztöndíjak összegét 5000-ről 

8000 dinárra emelték, ami mintegy hatvanszázalékos növekedést jelent 

 

Hetedik alkalommal rendezik meg a Zentai Gazdanapokat 
2023. december 7. – Vajma.info 

Az előttünk álló hétvégén tartják meg a Zentai Sportcsarnokban a 7. Gazdanapok rendezvényt, 

illetve annak keretében a hagyományos Mikulás-napi kiállítást, a helyi termékek bemutatóját, 

a 23. Nemzetközi Pálinkafesztivált, valamint a 11. Vajdasági Kulináris-és Élelmiszeripari 

Kiállítást. is. A Zentai Gazdakör rendezvénysorozata december 9-én, szombaton 9 órától tárja 

ki a kapuit az észak-bácskai városba ellátogató pálinkalovagrendek, illetve házigazdáik 

felvonulása háromnegyed 11-kor veszi kezdetét. Ezt követően a tervek szerint délben hirdetik 

ki az idei pálinkaverseny eredményeit Ezt a gyermekek tortadíszítő versenye, illetve ennek az 

eredményhirdetése követi. A helyi termék-védjegyek átadására pedig dél után 5 órára várják a 

látogatókat. 
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Magyar fűszeres jazz Belgrádban 
2023. december 7. – PannonRTV 

Adventi koncertet szervezett Belgrádban Magyarország Nagykövetsége és a Collegium 

Hungaricum kulturális központ. Az érdeklődők a budapesti Kodály Spicy Jazz zenekar 

fellépését tekinthették meg a szerb fővárosban működő Bitef színházban. A 2017-ben alakult 

budapesti Kodály Spicy Jazz zenekar Kodály Zoltán gyűjtötte népdalokat dolgoz fel különböző 

zenei stílusokban. Görögh Dániel, a Kodály Spicy Jazz zenekar vezetője: „Egy olyan 

koncertműsort állítottunk össze, amivel be tudtuk mutatni a mi elképzelésünket a magyar 

népdalokról, ugyanakkor Kodály Zoltán által írt népdalokat is bejátszottunk a koncert 

folyamán, így azt is meg tudta ismerni a közönség.” 

 

Megalakult a Szabadkai Egyházmegye Tanácsosainak Testülete 
2023. december 7. – PannonRTV 

A tagokat Fazekas Ferenc, szabadkai megyéspüspök nevezte ki, hitvallást és hűségesküt tettek, 

és egyben megtartották a testület alakuló ülését is. Fazekas Ferenc megköszönte a testület 

tagjainak, hogy elfogadták a felelősségteljes szolgálatot. Hangsúlyozta, számít megtisztelő 

támogatásukra és széles körű közreműködésükre, majd ismertette az egyházmegye aktuális 

kihívásait és jelenlegi gondjait. 

       
Karácsonyi ajándékokkal érkezett Kárpátaljára a Magyar Református 

Szeretetszolgálat 
2023. december 7. – Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma 

150 névre szóló karácsonyi ajándék érkezett a Veszprém vármegyei óvodásoktól Kárpátalja 5 

oktatási-nevelési intézményébe. A csomagokat a Magyar Református Szeretetszolgálat hozta el 

vidékünkre. Elsőként a Badalói Margaréta Református Óvodát látogatták meg, ahol a gyerekek 

rövid karácsonyi előadással fogadták a vendégeket. A szeretetszolgálat munkatársait Zán-

Fábián Sándor, a Kárpátaljai Református Egyházkerület püspöke fogadta, aki kiemelte, hogy 

az ajándékozás azt is szimbolizálja, hogy az egész Kárpát-medence összefog a kárpátaljai 

magyarokért. A Magyar Református Szeretetszolgálat a háború kezdete óta számos olyan 

programot indított el, amelyek által támogatják a Kárpátalján élőket, ezt mind azért tesszük, 

hogy az itt élők is minél jobban érezzék azt, hogy nincsenek egyedül a bajban, mondta Kálmán 

Csaba tiszteletes.  

 

Kárpátaljai mesekörút a KMKSZ szervezésében 
2023. december 7. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai színházzal 

együttműködve mesekörutat szervezett az 1- 4 osztályos tanulók számára. Ursula Jones bölcs 

és szellemes, a Királykisasszony, akinek nem volt birodalma című tündérmeséjét a beregszászi 

színház művészei vidékünk 11 településén mutatták be. Sin Edina, a Kárpátaljai Megyei Magyar 
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Drámai színház megbízott igazgatója elmondta, a társulat színházi-nevelési programja keretein 

belül, a hadi állapot idején különös figyelmet fordítanak a gyerekek lelki egészségére. Az első 

helyszín a Barkaszói líceum volt. Hanna Zajec, az intézmény igazgatója elmondta, a gyerekek 

már nagyon várták az előadást. Bimba Éva, a KMKSZ Barkaszói Alapszervezetének elnöke 

elmondta, a programra nagy szükség van, mivel közelebb hozza a gyermekek számára a 

színházi előadás műfaját. 

 

Korszerű orvosi eszközökre van szüksége a Kárpátaljai Megyei 

Gyermekkórháznak 
2023. december 7. – Karpat.in.ua 

Meglepetés Mikulás-ünnepséget szerveztek a megyei gyermekkórházban. A csöppségek picit 

megszeppenve ugyan, de nagy örömmel veszik át ajándékaikat. A munkácsi székhelyű 

gyógyintézet Kárpátalja legnagyobb gyermekegészségügyi intézménye. A 2019-ben bevezetett 

ukrajnai egészségügyi reform jelentősen megváltoztatta az intézmény finanszírozására, 

működésére és a betegek ellátására vonatkozó követelményeket. 2020 áprilisától a megyei 

gyermekkórház a Nemzeti Közegészségügyi Központtal kötött, az ellátásra és az technikai 

bázisra vonatkozó szerződés alapján működik. Az intézmény megbízott orvos-igazgatója 

stábunknak elmondta, kiváló orvosi és nővérgárda biztosítja a gyermekek ellátását. A technikai 

bázist viszont folyamatosan fejleszteni és bővíteni kell. A legtöbb korszerű orvosi berendezést 

a 13 éve működő, 12 ágyas csecsemő koraszülött- és intenzív osztály igényli, amely évente közel 

400 gyermeknek nyújt orvosi ellátást. A legfontosabb feladat, időben segítséget nyújtani a 

csecsemőknek, mondta Soltész-Tóth Katalin, az intenzív osztály gyermek aneszteziológusa. A 

megyei gyermekkórház működéséhez szükséges orvosi eszközök hiányának problémáját, azok 

részleges pótlását nagy mértékben pályázatok, jótékonysági alapítványok támogatásai, és 

egyéb adományok segítik megoldani. 

 

Újabb miniszobrot avattak Ungváron 
2023. december 7. – KISZo.net 

December 6-án az egyedülálló kárpátikumnak számító miniszobrok sora újabbal bővült. 

Ezúttal a magyar származású újságíró, a modern golyóstoll feltalálója, Bíró László József 

tiszteletére helyeztek ki Ungváron egy apró alkotást a gyalogoshídnál. A feltaláló golyóstollat 

tartó keze a kőfalból „nyúl ki”. Az alkotó, Roman Murnik, a golyóstoll megalkotásának 80. 

évfordulója tiszteletére készítette a szobrot. Bíro László a toll első szabadalmát 1938-ban kapta 

meg Magyarországon, majd 1943-ban Argentínában, ahová a nácik üldözése elől menekült. Az 

1943-as évet ezért a golyóstoll feltalálásának évének tekintik. A feltaláló eladta a golyóstoll-

gyártási licencet a francia Marcel Bichnek (Bich). Bish BIC-nek nevezte el cégét, és a Bíro 

modellt némileg módosítva tömeggyártásba kezdett egy nagyon olcsó hatszögletű műanyag 

golyóstollal. 
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Kettős ünnep az Economica Hungarica Alapítványnál – a magyar kormány 

támogatásával létrejött új projekteket avattak 
2023. december 7. – Kepesujsag.com 

A HMDK vidék- és gazdaságfejlesztési stratégiája alapján az első években kisebb pályázatokat 

támogatott a magyar kormány, az idei évre beértek a nagyobb léptékű beruházások is. Hétfőn 

a várdaróci Benó János családi mezőgazdasági vállalkozás fejlesztési projektjét Kiss-Parciu 

Péter, a Külgazdasági és Külügyminisztérium helyettes államtitkára adta át ünnepélyes keretek 

között, valamint a nagybodolyai Lengyel György gazdaságát és sajtüzemét is megtekintette. 

„Kettős ünnep a mai az alapítvány háza táján – fogalmazott Palizs-Tóth Hajnalka, az 

Economica Hungarica Alapítvány igazgatónője -, hiszen a márciusi három projektátadót 

követően újabb két nyertes pályázó nagy léptékű projektjét sikerült bemutatni és ünnepélyes 

keretek között átadni.” Magyarország kormánya partnerszervezetén, az Economica Hungarica 

Alapítványon (EHA) keresztül biztosította a támogatást a horvátországi magyar vállalkozók 

számára. Az alapítvány 2017 óta 14 körben összesen több mint 1000 projektet gondozott. A 

magyar kormány bizalmának köszönhetően ezeket a projekteket az alapítvány munkatársai 

felügyelik és biztosítják a fenntartást is. 

 

HMDK-közgyűlés Pélmonostoron:„A jövő év az ideihez hasonlóan ambiciózus 

lesz” 
2023. december 7. – Kepesujsag.com 

A nemrég átadott Liszt utcai magyar óvoda és kulturális központ rendezvénytermében került 

sor a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége (HMDK) rendes évi közgyűlésére múlt 

szombaton, ahol beszámoltak az elmúlt időszak jelentősebb eseményeiről és meghatározták a 

következő etappal kapcsolatos feladatokat is. Az ülés kezdetén egy perc néma felállással 

emlékeztek meg a Vajdasági Magyar Szövetség közelmúltban elhunyt elnökéről, Pásztor 

Istvánról, a horvátországi magyarság nagy barátjáról. A HMDK igen sokrétű és rendkívül 

jelentős tevékenységéről Jankovics Róbert, a HMDK elnöke számolt be. 

 

A dályhegyi háborús áldozatokért égett a gyertya 
2023. december 7. – Kepesujsag.com 

Vasárnap szentmisével és koszorúzással tisztelegtek a honvédő háború 32 évvel ezelőtti 

dályhegyi áldozatai előtt. Minden évben felidézik a tragikus eseményeket és azon dolgoznak, 

hogy soha ne merüljön feledésbe mindaz, ami három évtizeddel ezelőtt itt történt. Vasárnap a 

dályhegyi katolikus templomban meggyújtott gyertya nemcsak az adventi időszak kezdetét 

jelezte, hanem azokra az ártatlan áldozatokra is emlékeztetett, akiket 32 évvel ezelőtt 

meggyilkoltak. A megemlékezés hagyományosan kétnyelvű szentmisével kezdődött. - Itt valódi 

népirtás zajlott. A legyilkoltak mindannyian magyar nemzetiségű civilek voltak, akik Erdőd 

területén maradtak a honvédő háború idején. Nincs még egy olyan hely Horvátországban, ahol 

egy ilyen kis nemzeti közösségnek ekkora véráldozatot kellett volna hoznia – nyilatkozta 

Jankovics Róbert parlamenti képviselő, a HMDK elnöke. 
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Ülésezett a dályhegyi Petőfi Sándor MKE 
2023. december 7. – Kepesujsag.com 

A helyi kultúrotthonban tartotta meg évi közgyűlését a dályhegyi Petőfi Sándor Magyar 

Kultúregyesület. Eseményekben gazdag évtől búcsúzik a szlavóniai magyar közösség. A Petőfi 

Sándor nevét viselő művelődési egyesületet 2000-ben alapították újra azzal a céllal, hogy 

ápolják és megőrizzék a hegyháti magyarság kultúráját, hagyományait. Az elmúlt több mint két 

évtizedben ez sikerült is, és tevékenységüknek köszönhetően kis kulturális szigetük értékeit 

másokkal is megismertették, ehhez pedig kiváló „eszközként” szolgál népes tánccsoportjuk, 

mely bármerre is járt, nagy sikert aratott/arat. A színpompás népviseletéről is ismert 

tánccsoport és az egyesület tamburazenekara idén is színpadra lépett magyarságunk 

rendezvényein Baranya- és Szlavónia-szerte, de külföldi fellépésük is volt, az egyesület saját 

rendezvényeinek pedig állandó szereplői. A kultúregyesület idei legnagyobb szabású eseménye 

is az áprilisi virágfesztivál volt, amely sok látogatót vonzott az Erdődi-hátra az egész országból. 

Októberben néptáncfesztivált szerveztek, de hasonló színvonalú volt a húsvéti hagyományőrző 

rendezvény is. Húsvétkor az egyesület fiataljai felelevenítették a locsolkodás népszokását, 

februárban pedig batyubált tartottak. 

 

Újabb színházi élményben volt részünk az eszéki magyar főkonzulátusnak 

köszönhetően 
2023. december 7. – Kepesujsag.com 

Az eszéki magyar főkonzulátusnak köszönhetően egy újabb Moravetz Levente-darabon 

derülhetett a közönség vasárnap délután az eszéki gyermekszínház nagytermében. A Közjegyző 

az emeleten című színjáték az utolsó helyig megtöltötte a teátrum széksorait. Moravetz Levente 

neve nem ismeretlen a horvátországi magyar színházba járó közönség előtt, hiszen az elmúlt 

években az eszéki magyar főkonzulátusnak köszönhetően több előadásának is örülhettünk, 

ilyen volt például a nagy sikerű Zrínyi 1566, a Legyetek jók, ha tudtok!, az Örömlányok 

végnapjai, az Őrületek tornya stb. A vasárnapi előadás is nagy tetszést aratott. A 

nevetőizmoknak pedig bőven volt dolguk. A Moravetz Produkció társulata kitett magáért. 

 

Hagyományos magyar est Darázson 
2023. december 7. – Kepesujsag.com 

Magyar néptánccsoportok váltották egymást a színpadon a Horvátországi Magyarok 

Demokratikus Közössége (HMDK) által szervezett magyar esten Darázson, szombaton. Ezúttal 

is megtelt a kultúrotthon. A HMDK-nak minden magyar számít, a legkisebb közösségek is, így 

a darázsi magyarságért is felelősséget éreznek, és mindent megtesznek annak érdekében, hogy 

az ottani magyarok megőrizhessék hagyományaikat. Éppen ezért tartják fontosnak, hogy a 

Jézus Szíve-napja alkalmából celebrált szentmise mellett egy másik olyan eseményre is sor 

kerüljön, ahol összegyűlhetnek a magyarok. A magyar estet 2015 óta szervezik meg, a 

koronavírus-járvány miatt egyszer kimaradt, de azonkívül minden évben megtartották a 

darázsi magyarok örömére. 
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Daruvári Magyarok Közössége: magyar kultúrnapot tartottak 
2023. december 7. – Kepesujsag.com 

A Daruvári Magyarok Közössége hagyományosan ebben az időszakban szervezi meg a Magyar 

Kultúrnap elnevezésű rendezvényét. Az idei ünnepséget a Daruvárhoz tartozó Doljani település 

művelődési házában tartották. Ez az alkalom arra szolgál, hogy közönség előtt is bemutassák 

azt, amit egész évben tanultak, valamint vendégül lássák azokat az egyesületeket, amelyekkel 

jó kapcsolatot ápolnak. Az esemény kezdetén Sabo Snježana, a Daruvári Magyarok 

Közösségének elnöke köszöntötte az egybegyűlteket. - Nagyon elégedettek és boldogok 

vagyunk, hogy hagyományos magyar rendezvényünket egy zsúfolásig megtelt kultúrotthonban 

tarthatjuk meg. A daruvári magyarság énekkaráról, gasztrocsapatáról és művészeiről 

ismerhető fel. Különösen büszkék vagyunk kétnyelvű szakácskönyvünkre, amely hamarosan 

egy második kiadást is meg fog érni, és egy új könyvön is dolgozunk – mondta Sabo Snježana. 

 

 

H
o

rv
á

to
rs

zá
g

 

https://kepesujsag.com/daruvari-magyarok-kozossege-magyar-kulturnapot-tartottak/

